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ACTA SESSIÓ CONCLUSIONS
PROCÉS PARTICIPATIU REPENSEM L’ESPAI FIRAL DE MONTJUÏC

Dia: Hora: 21/12/2021; 18.00 h
Lloc: Zoom, sessió virtual

Assistència ciutadania i Fira (35):

Alejandro  Sola, veí
Antoni Reig, Coordinadora d’entitats del
Poble-sec (Sants-Montjuïc)
Daniel, Associació Discapacitat Visual
Catalunya
Ferran, Armengol, veí
Fina Moreno Puig, veïna
Francesc Solà, Fira de Barcelona
Georgina Lázaro, veïna
Gerardo Wadel, Societat Orgànica
Jesús García Pérez, AAVV Font de la
Guatlla
Joan Angulo, Fira de Barcelona
Joan Marc Montserrat Balsach,
Associació Camí Amic/tècnic comunitari
Jordi Goñi, Associació Casa de la Premsa
(Sants-Montjuïc)

Jordi Cosp, BBVA
Josep  Garriga, veí
Josep M. Varas, veí
Juan Arumi Mitjavila, Coordinadora de
jubilados y pensionistas de Barcelona y
Catalunya
Leo Ferran Herrero, AAVV FG
Lisa Marrani, FAVB
Magda Masset Arbusa, veïna
Manel Martí Salvador, Associació
Discapacitat Visual Catalunya
Manel Tort, veí
Manuel Marina, veí
Marc Serra, Fira de Barcelona
Margó Pernas Castillo, Xarxa suport
mutu Poble-sec
Montse Masset Arbusa, veïna
Montse Corrales, veïna

Oriol Vidal Pujol-Xicoy, veí
Ricard Frigola, Coordinador arquitectes
Montjuïc COAC
Rosa Maria Galimany Granés, Grup
arquitectes Coac Eixample
Sergi Gázquez Cabañas, Associació de
Veïns del Poble-sec
Sergi Lopez-Grado i Padreny, GIxSU,
Lobby de la Sostenibilitat Urbana
Víctor Magrans Julià, Museu Nacional
d'Art de Catalunya
Xan da Torre, Xarxa de Suport Mutu del
Poble-sec
Xavier Casanovas i Boixereu, RehabiMed
Xavier Ragull, veí

Representants de l’Ajuntament (19):

Aida Guillén Lanzarote, gerenta Districte de Sants Montjuïc
Alicia  Puig, assessora Segona Tinença d’Alcaldia
Andres Garcia , Barcelona Regional
Anna Llidó, tècnica de barri Poble-Sec
Anna Sánchez, Participació Ecologia Urbana
Eudosio Gutiérrez, conseller del Districte de Sants-Montjuïc
Gerard Lillo, Participació districte de Sants-Montjuïc
Janet Sanz, segona tinenta d'Alcaldia de Barcelona
Jaume Gaixas, conseller del districte de Sants-Montjuïc

Ling Ling  Masferrer Lletjos,  consellera del districte de Sants-Montjuïc
Maite Peris, directora de serveis de Comunicació i Participació de l’Àrea d’Ecologia Urbana
Marc  Serra Solé, regidor de districte de Sants-Montjuïc
Natalia López, Barcelona Regional

Núria Pérez, tècnica del districte de Sants-Montjuïc
Roger  Clot, assessora Segona Tinença d’Alcaldia
Rubén, regidoria
Xavier Matilla, arquitecte en cap
Xavier Farré, conseller tècnic del districte de  Sants-Montjuïc
Xavier Martin,  gerent del Districte  de Sants-Montjuïc
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ORDRE DEL DIA

● Benvinguda institucional, presentació de la sessió.
● Presentació de la sessió de conclusions: primera proposta de conclusions del procés participatiu (el

contingut complet de l'exposició es troba a la presentació penjada al Decidim, així com els materials
lliurats).

● Torn obert de paraules

PRESENTACIÓ DE LA SESSIÓ

Gerard Lillo presenta la sessió i dona pas als ponents, concretament a la tinenta d’alcaldia i al regidor del
Districte Sants-Montjuïc.

Janet Sanz presenta la sessió i explica que es tracta d’una posada en comú del que ha passat durant el
procés, de les conclusions i per tenir una conversa amb el veïnat i fer comentaris sobre allò exposat.

Resum de conclusions més importants:

Una de les conclusions amb més consens del procés és que aquesta transformació de l'entorn de la Fira ha
de culminar en un recinte firal que sigui més ciutat, que connecti els barris, que inclogui equipaments per als
barris i habitatge públic.

El regidor de Districte Marc Serra agraeix la participació i l’esforç de totes les persones en un procés molt
ràpid i intens i en un context de pandèmia. Seguidament fa un repàs del procés, que ha comptat amb
activitats diverses com ara recorreguts exploratoris i debats temàtics, amb la participació de gairebé 200
participants i una trentena d’entitats. Comenta que s’ha pogut arribar a consensos i esmenta la possibilitat
que hi hagi alguna sessió al gener per aprofundir en els temes que calguin.

Anna Sánchez i Gerard Lillo presenten les premisses inicials municipals i les conclusions principals a les quals
s’ha arribat al llarg del procés.

PUNT DE PARTIDA I PREMISSES MUNICIPALS: DE RECINTE A CIUTAT

A. Obrir l’àmbit als barris, facilitar la continuïtat urbana:

• Reconnectar barris del Poble-sec i Font de la Guatlla
• Millorar les condicions dels carrers Mèxic i Lleida
• Garantir la continuïtat amb espais lliures

B. Diversitat d’usos:

• Construir habitatge públic
• Nous equipaments per als barris
• Fira urbana integrada en el teixit urbà

C. Millorar condicions ambientals

• Incrementar el verd urbà
• Veïnificar l’espai públic
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• Apropar la muntanya de Montjuïc a la ciutat

D. Reciclatge urbà

• Reutilització dels edificis existents

E. Mantenir el caràcter monumental de l’eix Maria Cristina

TEMES CLAU RECOLLITS DEL PROCÉS PARTICIPATIU

ESPAI PÚBLIC I MOBILITAT

Les propostes plantejades aposten per una nova estructura urbana que reconnecti barris i aporti nous usos a
l’espai públic existent que doni resposta a les necessitats del veïnat.

01. Connectar el carrer Tamarit, el carrer Lleida i el carrer Mèxic, obrint un passeig d'ús públic, a través

Pavelló de la Metal·lúrgia, que permeti connectar els barris del Poble-sec i Font de la Guatlla.

02. Prolongar el carrer de la Guàrdia Urbana fins a l’avinguda Paral·lel.

03. Pacificar el carrer Lleida i el carrer Mèxic.

04. Reforçar la monumentalitat de l’avinguda Maria Cristina prioritzant que sigui un eix per a les persones

i el transport públic.

05. Connectar l’espai firal amb la muntanya de Montjuïc.

06. Usos i configuració de la plaça Univers, atesos els condicionants de la transformació de l’àmbit i els

nous equipaments del seu entorn. Tema encara en debat.

07. Ús i manteniment de la zona del pavelló d’Itàlia: reconversió en equipament (esportiu) o en un espai

públic amb usos per al veïnat (esportius, infància, joves). En debat el seu manteniment com a edifici o no.

EQUIPAMENTS

Tant als recorreguts exploratoris com a les sessions de debat s’han identificat necessitats concretes
d’equipaments i s’hi ha remarcat la idea que cal combinar equipaments de proximitat amb algun altre
equipament d’escala més àmplia.

08. Crear un Centre d'Atenció Primària (CAP).

09. Equipaments assistencials per a persones grans i amb diversitat funcional.

10. Incloure una biblioteca a l’espai firal: hi ha un projecte de biblioteca previst a l’edifici de la Casa de la

Premsa per part de l’Ajuntament.
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11. Ampliació del Museu Nacional d’Art de Catalunya a alguns dels actuals pavellons firals: es valoren els

palaus d'Alfons XIII, Victòria Eugènia o ampliació per a l’extensió del MNAC i altres equipaments culturals de

l’àmbit.

12. Consolidar l’entorn del nou espai firal com a espai cultural i de ciència, que vinculi els grans

equipaments de l’àmbit amb els equipaments i el teixit sociocultural dels barris de l’entorn.

13. Implementar un espai o espais polivalents d’ús veïnal i associatiu en l’espai firal.

14. Altres equipaments proposats: per a la infància i joventut, aula ambiental, Museu del transport, centre

de formació professional, escola d’arts i oficis.

HABITATGE

Majoritàriament s’aposta per la creació d’habitatge públic en l’àmbit, amb l’equilibri i la intensitat

adequades, com una manera d’obrir el recinte, generar ciutat i donar resposta a les necessitats habitacionals

dels barris propers.

15. Destinar espai per a la construcció habitatge públic.

ACTIVITAT ECONÒMICA

Principalment, s’ha proposat una Fira integrada en l’àmbit urbà, que generi sinergies, que estigui articulada
amb els barris i que sigui un pol d’activitat econòmica i formativa.

16. Fira urbana amb esdeveniments de petita i mitjana escala:
● Articulació de l’activitat econòmica i cultural de barri (petita escala) amb l'activitat de l’espai firal

(gran escala).
● Articulació dels esdeveniments d’escala barri, escala ciutat i escala firal.
● Projectes que connectin el comerç de barri amb la Fira.

17.   Incloure espais de formació professional i d’oficis, de creació i de promoció de l’emprenedoria

TORN OBERT DE PARAULES

Fina Moreno

Monumentalitat de l’Avinguda Mª Cristina. Opina que les escales mecàniques són necessàries per facilitar la

mobilitat i evitar les interaccions i accidents entre vianants i vehicles (especialment turistes).

Joan Garriga

Creu que la Fira fa servir molts espais de la zona. Està d’acord amb l’activitat firal però acotada, amb un

moviment limitat de persones. Pregunta com es farà la finalització de la concessió dels terrenys a la Fira i la

nova concessió després del 2025 i demana que l’Ajuntament mantingui la titularitat dels terrenys.
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Ferran Armengol

Diu que el Museu del transport ha de ser un museu obert i vinculat a altres activitats (exemple les escoles) i

amb l’eix cultural del qual s’ha parlat.  És un deute històric que s’ha de resoldre.

Margó i Xan

Demana que el Pavelló d'Itàlia es faci servir per practicar esport. No li agrada la ubicació ni la seva estètica.

Xavier Ragull

Afirma que aquesta és l’última oportunitat de trobar un espai on fer el Museu del transport i donar ús al

material de la TMB que s’està fent malbé. Demana reprendre l’activitat esportiva del pavelló d’esport del

carrer Lleida i és partidari d’enderrocar el pavelló d’Itàlia perquè no té valor arquitectònic.

Ricard Frigola, Coordinador arquitectes Montjuïc COAC

Pregunta quines són les necessitats de futur de la Fira i què se li ha d’oferir o què està disposada a oferir. Vol

que Montjuïc no perdi el sentit d’unitat i rellevància a la ciutat.

Sergi GIxSU

Demana veïnitzar i naturalitzar el recinte ferial, perquè no és ciutat; creu que només hi ha alguns elements

que sí que ho són com CaixaForum, les fonts i el pavelló Mies van der Rohe.

Fina Moreno

Reivindica que es recuperi l’espai del pavelló d’Itàlia com a espai per al veïnat.

Lisa Marrani

Reflexiona sobre la mobilitat i les connexions i aposta per un eix vertebrador entre plaça Univers i carrer

Tamarit amb una mirada transversal i més global. Afirma la importància de recuperar un mínim del teixit

d’habitatge que s’havia trencat amb l’exposició universal de 1929 i creu que el pas pel pavelló de la

Metal·lúrgia  és una oportunitat per accedir a una plaça que sigui també espai públic.

Alejo Solà

Demana enderrocar el pavelló d’Itàlia i donar ús i manteniment a l’espai que hi ha al davant, que ara és

només un espai de sorra. Li agradaria que es mantingués la simetria de la zona i els elements monumentals

relacionats amb l’aigua. Pregunta si es farà alguna intervenció en el  mur a la cantonada amb Gran Via.

Eudosio Gutiérrez

Explica que hi ha prevista una intervenció de CaixaForum a la zona de davant del pavelló d’Itàlia que

esmenta l’Alejo.

Manuel Marina

Diu que falta manteniment d’algunes escales del parc de Montjuïc i demana recuperar l'antic segon tram del

funicular.
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Magda Masset

Creu que és essencial que la Fira es decideixi sobre què vol/pot fer i, en funció d'això, es podrà pensar la

resta. Informa que no li agrada la quantitat d’habitatges que s’ha esmentat en sessions anteriors que es

volen construir i proposa que es rehabilitin habitatges d’espais propers de la ciutat, però no a l’àmbit del

qual s’està parlant perquè ja està saturat.

Sergi Gázquez

Demana construir habitatges al pavelló nº 2, similars als que s’estan construint en el barri de la Marina (Zona

Franca). També vol que el pavelló d’Itàlia es transformi en un pavelló esportiu mentre es recupera el pavelló

d’esports.

Chus (Jesús) García

Proposa canviar les escales mecàniques i passarel·les, situant-les més a prop de la font màgica, que es facin

activitats atractives per a tota la ciutat en el pavelló d’Itàlia i la plaça Univers i que s’hi construeixi una escola

de formació professional que dinamitzi l’economia local. També demana generar activitat econòmica per

facilitar l’accés del jovent a l’habitatge.

Xavier Matilla

Confirma que hi ha prevista una intervenció de millora de la mitgera/façana del pavelló de la Metal·lúrgia.

Afirma que es necessiten espais amb usos més quotidians, per exemple, a l’Avinguda Mª Cristina i carrers

adjacents.

Marc Serra (Fira Barcelona)

Informa que la Institució (Fira) té la missió de ser motor econòmic de la zona i amb vocació de servei.

Assegura que les mesures de futur estan alineades amb les propostes de l’Ajuntament i que la Fira té vocació

de permanència i interacció amb la resta de la societat, visió de l’espai en conjunt i cap a la ciutat.

Carlos López
Informa que es validen els temes que s’han presentat en aquesta sessió i queden pendents de revisió els
temes següents: 6. Usos i configuració de la plaça Univers, 7. Ús i manteniment de la zona del pavelló
d’Itàlia, 14. Altres equipaments proposats per a la infància i joventut, aula ambiental, Museu del transport,
centre de formació professional, escola d’arts i oficis, 15. Destinar espai per a la construcció habitatge públic
i escales de l’Avinguda Mª Cristina. Aquests temes es tractaran en reunions posteriors al gener.

Janet Sanz
Valora que hi hagi consens sobre molts temes i comunica que de cara al gener es farà una primera proposta
amb aquests consensos, encara que caldrà seguint treballant amb d’altres com, per exemple, les necessitats
d’equipaments esportius. També es treballarà en com transformar l’espai en un espai més veïnal, amb
equipaments, connexió entre barris, fent compatibles les necessitats econòmiques amb d’altres com
l’habitatge, per anar resolent la necessitat d’habitatge de la ciutat. Deixa clar que a tota intervenció
urbanística es fa habitatge públic i aquesta és una premissa de l’Ajuntament de Barcelona.

Tancament de la sessió a les 19.45 h
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